
Jste si jistí, že poskytujete svým kloubům opravdovou péči?
S Proenzi Intensive, nejkomplexnější recepturou od Proenzi, dodáváte svým kloubům živiny oceňované
experty, jako jsou tři stavební složky chrupavky: glukosamin sulfát, chondrotitin sulfát a kolagen
typu II. Podpořte komfort vašich kloubů a normální funkci chrupavky kombinací bylinných extraktů,
vitamínu C a složky podporující vstřebávání.

Doplněk stravy. Obsahuje vitamín C, který přispívá k normální tvorbě kolagenu
pro normální funkci chrupavky.

DĚLEJTE NAPLNO TO,
CO VÁS BAVÍ, BEZ OMEZENÍ

60
tablet

ZDARMA

proÚLEVU

Více na
WWW.PROENZI.CZ
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pro FLEXIBILITU

Více na
WWW.PROENZI.CZ

Nedovolte kloubům aby vás omezovaly!
Zajistěte svým kloubům kvalitní výživu s Proenzi 3 plus, která obsahuje unikátní komplex ExPur,
kolagen typu II a další důležité složky, jako je např. vitamin C, nebo mangan.
Tím se vašim kloubům dostane ideální každodenní péče.

DĚLEJTE NAPLNO TO,
CO VÁS BAVÍ, BEZ OMEZENÍ

Doplněk stravy. Obsahuje vitamín C, který přispívá k normální tvorbě kolagenu
pro normální funkci chrupavky.

45
tablet
NAVÍC



mojemetro denikmetrodmojemetro denikmetrod

Pátek, 20. prosince 2019
Č. 240, www.metro.cz
Volný prodej 6 Kč
/ ostatní distribuce
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PŘÍPAD KUCIAK. SOUD
PŘIJAL ČTYŘI OBŽALOBY
ZA OBJEDNÁNÍ VRAŽDY NOVINÁŘE BUDE SOUZEN I KOČNER STRANA 8

Svátek slaví: Dagmar

Alžběta II. za doprovodu syna v parlamentu. Nová vláda je u moci
Britská královna Alžběta II. včera zahájila nové zasedací období parlamentu přednesem legislativního programu vlády. Na úvod potvrdila, že jedním
z hlavních zákonů, které chce nový kabinet premiéra Borise Johnsona prosadit, bude prováděcí zákon o brexitové dohodě, aby Spojené království
odešlo z Evropské unie podle plánu 31. ledna příštího roku. Vláda rovněž klade důraz na uzavírání budoucích obchodních dohod jak s EU, tak s dalšími
velkými světovými ekonomikami. Královna zahájila schůzi parlamentu, jenž vzešel z předčasných voleb minulý čtvrtek. Pohodlnou většinu v něm mají
Johnsonovi konzervativci. Členové Dolní sněmovny si královnin proslov, který připravuje vláda, přišli poslechnout do horní komory parlamentu,
Sněmovny lordů. Na slavnostní událost doprovázel panovnici její syn, princ Charles. ČTK

Opilých řidičů je před
Vánoci kupodivu míň
Dopravní nehody. Za volantem je nebezpečnější stres ze shánění dárků než alkohol. Předvánoční šílenství.
Problémy vznikají hlavně u velkých obchodních center. Nesoustředěnost. Lidé v autě myslí na nákupy STRANA 6
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Druhou nejvyšší výhru v his-
torii Sportky si včera vyzved-
li mladí manželé ze střed-
ních Čech. Výherní tiket po-
dal muž v tabákovém stán-
ku, čísla nechal vybrat ná-
hodně terminálem Sazky.
O tom, že je bohatší o téměř
251milionů korun, se dozvě-
děl až druhý den po losování
na konci své pracovní smě-
ny. Při cestě do budovy Sazky
navíc tento sázející zjistil, že
je majitelem ještě jednoho
výherního tiketu.
Historicky čtvrtá nejvyšší

výhra českého loterního trhu
padla ve středu 13. listopadu.
Pokud by výherci přijeli o dva
týdny později, museli by stá-
tu odevzdat téměř 38 milio-
nů korun. Od 1. ledna totiž
vchází v platnost daň, která
sázejícím nařizuje zaplatit
z milionových výher 15 pro-
cent do státní pokladny, a to
bez ohledu na to, kdy byla
sázka uzavřena.

Do Sazky simanželé dokon-
ce přijeli dát vyplatit hned
dva výherní tikety. Mimo ast-
ronomické sumy jim totiž
Sportka v jiném losování na-
dělila výhru ve třetím pořadí,
přibližně 20 tisíc korun. „Na
místě šťastný pár využil mož-
nosti odnést si čtvrt milionu
korun v hotovosti a zároveň
zjišťoval, jak je to aktuálně
s nutností peníze danit. Man-
želé pochopitelně s úsmě-

vempřijali informaci, že stih-
li vyplacení výhry ještě před
platností povinného odvodu
z milionových výher,“ řekl
Václav Friedmann, ředitel ko-
munikace Sazky. Celou část-
ku obdrží výherci na své ban-
kovní účty v následujících
dnech. „Právě zakládání ban-
kovních účtů bylo důvodem,
proč si výherci přišli vyzved-
nout výhru až nyní,“ doplnil
Friedmann. MET

Nejvyšší výhry

400
Doposud nejvyšší výhra
ve Sportce měla hodnotu
400 milionů korun, ze které
se v roce 2013 radovali man-
želé z Chrudimska. Rekordní
výhra v Česku padla v květnu
2015 – v loterii Eurojackpot
sázející získal 2,466 miliardy.

Zvýšení daní

Spotřební daň z tabákových
výrobků a lihovin se od
příštího roku zvýší, vzroste
také zdanění loterií.

● Vládní daňový balíček,
který daně a poplatek
od ledna zvyšuje, včera
v Lánech podepsal
prezident Miloš Zeman.

Doksy. Čtyřlístek v zámku
V Doksech na Českolipsku se v částečně zrekonstruova-
ném zámku otevře v neděli muzeum Čtyřlístku. Přestěho-
valo se tam z půdy bývalé knihovny. Doksy jsou předob-
razem čtyřlístkovských Třeskoprsk. „Zámecké prostory
jsou pro návštěvníky přístupnější a dávají muzeu možnos-
ti dalšího rozvoje,“ řekla starostka Eva Burešová. ČTK

Ekostromky
O vánoční stromky vyřezané
v lesích Krkonošského národ-
ního parku (KRNAP) byl při
včerejším prodeji před síd-
lem správy KRNAP ve Vrchla-
bí velký zájem. V nabídce
bylo asi 120 smrčků a již
před zahájením prodeje
bylo ve frontě několik desí-
tek zájemců. Za první hodi-
nu většinu stromků prodali.
Ceny se podle velikosti
stromku pohybovaly od
100 do 200 korun. „Stromky
pocházejí z lesů obhospoda-
řovaných podle standardů
FSC, to znamená ekologicky
šetrným a přírodě blízkým
způsobem,“ řekl mluvčí
KRNAP Radek Drahný. 2x ČTK

Z hlediska cestová-
ní je doba před
vánočními svátky
každoročně nejvytí-
ženějším obdobím.

České dráhy (ČD) posílí před-
vánoční vlaky o 10 tisíc míst,
více jich bude téměř ve všech
expresech a rychlících jedou-
cích z Prahy. S posilováním
vlaků začaly ČD včera a bu-
dou v tompokračovat do pon-
dělí. Tradičně je největší zá-

jem o cestování z hlavního
města na střední a severní
Moravu. Právě ve směru z Pra-
hy na Olomouc a Ostravu pro-
to v pátek a v pondělí doprav-
ce vypraví posilový vlak Inter-
City Ostravan s kapacitou
přes 400 míst k sezení. Vlak
v obou dnech odjede z Prahy
v 15.36 a zastaví v Zábřehu na
Moravě, v Olomouci a jízdu
ukončí v Ostravě. Posíleny bu-
dou i linky například z Prahy
do Plzně a Chebu, z Prahy
přes Ústí nad Labem do Che-
bu či z Prahy do Českých Bu-
dějovic. Další vozy jsou zařa-
zeny i do vlaků na Slovensko.

Vedle toho dráhy připraví
přes 40 posilových vozů pro
případné operativní navyšo-
vání kapacit. Ty budou sou-
středěny ve významných uz-
lech, jako jsou například Pra-
ha, Olomouc, Bohumín, Brno
nebo Plzeň.
Vysokou obsazenost vlako-

vých i autobusových spojů
eviduje i RegioJet. Největší zá-
jem je o cestování na trase
Praha–Ostravsko–Košice. „Ze-
jména v pátek, neděli a pon-
dělí spoje posilujeme,“ řekl
mluvčí Aleš Ondrůj, který ces-
tujícím doporučil včasnou re-
zervaci i u spojů po svátcích

a po Novém roce, které bu-
dou zřejmě také vyprodané.
RegioJet vedle vlaků posilu-

je i kapacitu svých autobuso-
vých spojů. Až o 30 procent
posílí kapacitu autobusový
dopravce FlixBus. Vyprodané
jsou zejména spoje z Prahy
na Moravu a Slovensko.
Vytížené jsou před svátky

i vlaky a autobusy Leo Expres-
su. Stejná je situace i mezi
svátky. V některých časech
tak už nelze jízdenky sehnat.
Omezen bude naopak pro-

voz během Vánoc a po nich.
Bližší informace cestující na-
jdou v jízdních řádech. ČTK

Více vlaků před Vánoci

Velká výhra. Přijít v lednu,
brali by o 38 milionů méně

Krátce

Nejvíce se teď
krade kosmetika
V tuzemských obchod-
ních centrech se v před-
vánočním období nejví-
ce krade kosmetika,
dále elektronika,
alkohol, značkový textil
a hračky. Během běžné-
ho roku převládají ve
finančním vyjádření
krádeže čerstvých potra-
vin, cukrovinek a droge-
rie. Vyplývá to z údajů
společnosti M2C, která
se zabývá ostrahou
a správou obchodních
center. ČTK
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Dvanáctitunovou
zvonohru bude
možné v pondělí
vidět a slyšet z Kar-
lova mostu a přileh-
lých nábřeží.

Už za pár dní na hladinu Vlta-
vy vypluje pódium se slavnou
zvonohrou Petra R. Manouška.
Dvanáctitunový kolos nabídne
kolemjdoucím možnost se za-
poslouchat do vánočních ko-
led v podání 57 zvonů.

„Koncert bude pro veřejnost
dobře viditelný z Karlova mos-
tu a přilehlých nábřeží,“ říká
pro deníkMetro ředitel společ-
nosti Plavba a vodní cesty To-
máš Kolařík.

Hodinové vystoupení pro-
běhne v metropoli letos již po-
páté a pravděpodobně naposle-
dy. Manouškovi se totiž dle in-
formací deníku Metro rok co
rok obtížněji shání potřebná
povolení od města. „Nástroj je
přitom v tuzemsku unikátní,
odborně se jmenuje carillonér
a navrhl jej sám Petr Manou-
šek. Jeho výstavba trvala dva
roky,“ dodává Kolařík.

Základem složitého hudeb-
ního nástroje je mechanická
klaviatura orientovaná upro-
střed delší strany nástroje, tak-
že zvony jsou rozmístěny pra-
videlně v celé ploše i po obou
stranách. To umožňuje poslu-
chačům nejen hraní bezpro-
středně sledovat, ale také
dobře slyšet v prostoru. Druhý
paralelní systém je podle jeho
tvůrce Manouška elektronic-
ký, ovládaný vestavěným počí-
tačem, do jehož paměti lze vlo-
žit více než stovku libovol-
ných skladeb. „Zvony jsou
v tomto případě rozeznívány

elektromagnetickými kladivy.
Nástroj má vlastní osvětlení
zvonů i klaviatury, čtyřkanálo-
vý zesilovač, reproduktory
amikrofon pro potřebymluve-
ného projevu a zdroje energie,
postačující pro dvouhodinový

koncert,“ uvádí Manoušek na
webu carillonéru.
Dopravu těžkého stroje na

místo zajišťuje speciálně
upravený Renault Magnum,
ze kterého lze rovněž koncer-
tovat. FILIP JAROŠEVSKÝ
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Seznam všech prodejen na www.albert.czAkce platí v prodejnách Albert hypermarket od středy 11. 12. do úterý 31. 12. 2019
nebo do vyčerpání zásob v jednotlivých prodejnách.

ŠTĚDRÁ
VÁNOČNÍ NADÍLKA

EXKLUZIVNĚ
U NÁS
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cena
za 1 ks

Vepřová panenská
svíčková – v celku
• chlazená
• 1 kg

Vepřové trhané
• sous vide
• chlazené
• 550 g
• 1 kg = 145,27 Kč

Dárkové balení
premium
• vánoční výběr
• 520 g
• 100 g = 42,12 Kč

Krevety
s koktejlovou
omáčkou
• chlazené
• 130 g
• 100 g = 76,85 Kč

Zmrzlina Häagen-Dazs
• 460 ml
• 100 ml = 19,55 Kč
• vybrané druhy

Jablko kometa
• 1 ks

Zvony zazní z Vltavy

inzerce

Seznam koncertů

Zvonohru si lze letos poslech-
nout nejen v Praze. Už v sobo-
tu bude znít v Mělníku, první
svátek vánoční na Staroměst-
ském náměstí.

● 21. 12. od 17 hodin Mělník,
22. 12 od 16.30 Pyšely,
25. 12. od 18 hodin Staro-
městské náměstí Praha,
26. 12. od 16 hodin Praha 5
– Radotín.

● Nejoblíbenější skladby, kte-
ré ze zvonohry pravidelně
zaznívají, si můžete před ná-
vštěvou koncertu poslech-
nout na webu carillon.cz.

● Figurují mezi nimi písně
s názvy jako Ave Maria,
Bachův chorál, Denyn, Fred-
dy, Gerschwin, Giga, Largo,
Lemoine či Love story.



HOTEL V CENTRU BRNA S PARKOVÁNÍMTIPY

DLUHOPISY PRO OBČANY
ZHODNOŤTE SVOJE ÚSPORY S E-FINANCE

Investice od 30 000 Kč
Prostředky získané z dluhopisů jsou využity především pro nákup
nemovitostí v atraktivních lokalitách České republiky, jejich zhodnocování
a následný prodej.

Roční úrok 4,5 % u tříletých
a 5,6 % u sedmiletých dluhopisů
Úrok je fixovaný po celé období a vyplácen jedenkrát ročně.

Možnost předčasného splacení
Držitel dluhopisu je oprávněn požádat o mimořádný odkup s dvouměsíční,
případně tříměsíční výpovědní dobou.

Upsání a převod bez poplatků
Dluhopisy jsou volně převoditelné rubopisem, převod a upsání není nijak
zpoplatněno.

Schválení ČNB
Základní prospekt nabídkového programu dluhopisů je schválen Českou
národní bankou podle ustanovení § 36c odst. 1 ZPKT a je uveřejněn na
www.e-finance.cz/dluhopisy-informace.

Osobní i elektronická objednávka
Smlouvu o upsání dluhopisů jemožno uzavřít v sídle společnosti e-Finance, a.s.
v Brně na ulici Bratislavská 234/52, nebo si její zaslání můžete objednat pomocí
objednávkového formuláře na www.e-finance.eu/dluhopisy.

5,6 %
ROČNÍ VÝNOS
Konečné podmínky a prospekt dluhopisů schválený ČNB
naleznete na www.e-finance.cz/dluhopisy-informace.

Dluhopisy je možné objednat na www.e-finance.eu nebo 515 555 555

Hotel v centru Brna ČÍŠNÍK / SERVÍRKA / KUCHAŘ

• 88 apartmánů o výměře 25 až 140 m2

• Uzavřené parkoviště pro 70 automobilů
• Kongresový sál až pro 100 osob
• Restaurace
• Wellness, fitness a venkovní bazén
• Hotelové taxi do centra Brna zdarma

www.efihotel.cz
+420 515 555 500
rezervace@efihotel.cz

www.efihotel.cz www.efihotel.cz 

Cena od 1 100 Kč/noc/2 osoby (Při objednání na www.efihotel.cz použijte slevový kód: metro4)
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Kyberútoky se
množí a nabývají
na síle. Důkazem
je ochromení bene-
šovské nemocnice.

Lístek do kina na nejnovější
díl ságy Star Wars: Vzestup
Skywalkera stojí v českých ki-
nech i přes 200 korun. Hacke-
ři proto vytvořili desítky faleš-
ných stránek, které na inter-
netu slibují zhlédnutí filmu
zdarma. Jde však o nebezpeč-
ný podvod.

Odborníkům ze společnosti
Kaspersky, která se zabývá ky-
bernetickou bezpečností, se
podařilo objevit přes třicet
podvodných webových strá-
nek na sociálních sítích, které
se vydávají za oficiální interne-
tové účty tohoto filmu. Reálné
číslo takovýchto stránekmůže
být ve skutečnosti daleko vyš-

ší. Na těchto platformách mo-
hou zájemci údajně zdarma
zhlédnout nový díl Hvězdných
válek. Ve skutečnosti stránky
shromažďují údaje z kredit-
ních karet, jež neopatrní uživa-
telé zadávají v rámci povinné
registrace.

Aby kyberzločinci co nejví-
ce zviditelnili své podvodné
stránky, využívají také Twit-
ter a další sociální sítě, kde

uveřejňují odkazy na tyto
weby. Podle zjištění s touto
taktikou zaznamenali úspě-
chy. Zatím se 65 škodlivými
soubory maskovanými jako
nový díl Star Wars nakazilo
83 uživatelů. „Protože se útoč-
níkům daří zviditelňovat ve
výsledcích vyhledávačů své
škodlivé stránky, je velmi dů-
ležité, aby se měli uživatelé
na pozoru,“ nabádá Taťána Si-

dorina, bezpečnostní odborni-
ce ze společnosti Kaspersky.
Kyberútoků v poslední

době přibývá. Benešovská ne-
mocnice byla před pár dny do-
konce kvůli viru ochromena
natolik, že nepřijímala nové
pacienty. Kvůli hackerskému
útoku nešly spustit přístroje
včetně počítačové sítě a plá-
nované operace byly zrušeny.
„V případě útoku na benešov-

skou nemocnici prozatím
není známo, zda se jednalo
o cílený útok velké skupiny,
tajných služeb, či jednotliv-
ce,“ říká Zbyněk Malý, odbor-
ník pro kybernetickou bez-
pečnost společnosti Anect.
Upozorňuje, že za kybernetic-
kým útokem nemusí stát jen
zkušený hacker. „Na veřej-
nostiméně přístupné části in-
ternetu, takzvaném darkne-
tu, si jednotliví hackeři vymě-
ňují různé informace a v ne-
dávné době se zde objevil
i e-shop s různými nabídka-
mi. Opravdu jde o obchod,
v němž se nakupuje stejně
jako v běžných interneto-
vých obchodech, jen nabízí
jiné zboží. Jednou věcí z pro-
dávaného sortimentu může
být i kryptovirus, který doká-
že zašifrovat veškerá data. Za
útokem tak může stát i člo-
věk, jenž nemá ani tak velké
počítačové znalosti, jen jed-
noduše použil nabízený vi-
rus,“ varuje Malý. MET

Společnost Anect – dodavatel
integrovaných řešení a služeb
v oblasti ICT – zveřejnila své
předpovědi v oblasti kyberne-
tické bezpečnosti pro rok 2020.

● Hackery oblíbený škodlivý
software, jehož cílem byla do-
posud především zařízení v lo-
kálních sítích, se nyní zaměří
na cloud. Bude to mít obtížněj-
ší, neboť přední poskytovate-
lé cloudových úložišť jsou na

hrozby tohoto druhu připrave-
ni mnohem lépe. V tomto pří-
padě pro ně budou větším rizi-
kem dostatečně nezabezpeče-
ná firemní úložiště.

● Volby v roce 2020 budou vel-
mi pravděpodobně doprová-
zeny snahami zasáhnout
volební registrační systémy
v USA. Uspět masově nemusí,
postačí nejistota vyvolaná
menšími zásahy. Tato nejisto-

ta posléze může vést až k ná-
slednému zpochybnění celé-
ho volebního procesu a napa-
dení volebních výsledků.

● Bude docházet ke zvyšování
potřeb vzdělávat zaměstnan-
ce v počítačové bezpečnosti.
Zvyšování povědomí zaměst-
nanců o kybernetické bezpeč-
nosti se tak nutně bude stávat
nejen součástí základního ná-
borového školení.

Krásné Vánoce
v teple Vašeho domova
a šťastný nový rok 2020

plný pozitivní energie

Vám přeje

Podívejte se zdarma na nové
Star Wars, lákají hackeři

Znalosti počítačové bezpečnosti se musí zvýšit

inzerce
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Za bouračkami na
silnicích na konci
roku nestojí pouze
alkohol.

Co do počtů dopravních ne-
hod patří konec roku ke klid-
nějšímu období. Lidé si sice
dopřávají jak jídlo, tak často
i pořádnou porci alkoholu,
ale hříšníků, kteří usedají za

volant, je poměrně málo.
„Hlavní rizika jsou spojená
spíše s předvánočními náku-
py a vyšší intenzitou dopravy
u obchodních center,“ kon-
statuje Hana Rubášová, poli-
cejní mluvčí. Loni se podle ní
bouralo nejvíc 20. prosince.
Dopraváci v ten den řešili čty-
ři sta dopravních nehod. Svát-
ky byly potom klidnější, mír-
nější vzestup havárek evido-
vali dopravní policisté až bě-
hem předsilvestrovských ná-
kupů a cest k příbuzným.
Potvrzují to záznamy ně-

kterých pojišťoven. „V prosin-
ci tradičně registrujeme více
nehod od 20. prosince do Sil-
vestra,“ řekla deníku metro
Eva Svobodová, mluvčí pojiš-
ťovny Uniqa. V porovnání
s říjnem, listopadem a led-
nem jich je o patnáct až dva-
cet procent víc.
„Z našich statistik to nevy-

plývá,“ říká Milan Káňa,
mluvčí Kooperativy. Počet
škodních událostí je prý letos
v prosinci naopak lehce pod
průměrem posledních let.
Týká se to i havárií spojených
s alkoholem. „Buď lidé nepijí
více než jiné měsíce, nebo
jsou aspoň opatrnější,“ dopl-
ňuje Káňa. Méně škod může
být i proto, že menší škody
kvůli vánočnímu shonu lidé
hlásí pojišťovně až v lednu.
Podle dopravních expertů

za prosincovými nehodami
nestojí ani tak zvýšená kumu-
lace řidičů jako spíš jejich
chování. „Lidé čím dál častěji

sedají za volant s plnou hla-
voumyšlenek. V duchu si pro-
jíždějí nákupní seznamy a od-
škrtávají úkoly, které je ještě
potřeba zařídit. Až u nákupní-
ho centra zjišťují, že celou
cestu odjeli v podstatě po pa-
měti a ani si ji nevybavují. Po
cestě zpět přemýšlejí o náku-
pu, který vezou, a zda na nic
nezapomněli, a na přemýšle-
ní o dopravě nemají kapaci-
tu,“ upozorňuje Dalimil Frič
z Asociace center pro zdoko-
nalovací výcvik řidičů Au-
toklubu České republiky. Za-
neprázdnění řidiči podle něj
jen stěží stihnou zareagovat
na nepředvídanou situaci,
kdy třeba podobně zamyšle-
ný řidič před nimi nečekaně
přibrzdí nebo změní jízdní
pruh. PAVEL HRABICA

Nemovitosti - nabídka

Rozbité či ukradené auto je
smutná záležitost. Zpětný
popis ale občas bývá veselý.

● Prosím o urychlené vyřízení
škody na autě mé ženy. Man-
želka mě furt otravuje a mu-
sím ji pořád někam vozit.

● V autě bohužel nemám
handsfree. Mobil jsem proto
držel v ruce, protože jsem vě-
děl, že má volat tchyně. Když
jí to nezvednu do tří zazvoně-
ní, mám peklo. Nějak jsem se

ale lekl a zvonící telefon mi
upadl. Šátral jsem po něm
a sjel do příkopu. Žádám
o shovívavost. Tchyně mi to
už spočítala.

● Pojištění proti odcizení auta
sice nemám, ale takové svin-
stvo by mi přece měl někdo
nahradit!

● Vinu z havárie nese jedno-
značně řidička druhého auta.
Nedala mi přednost. Není co
řešit. Je to blondýna.

Bouračky za miliardy

5400
Zhruba tolik prosincových do-
pravních nehod registrují do-
teď policisté. Od ledna se je-
jich počet blíží 100 tisícům.

1,3
Škody při autohaváriích v mi-
liardách korun za první tři týd-
ny prosince 2019. Letos už
přesáhly 9 miliard korun.

PRÁVĚ
VYCHÁZÍ

každý pátek ZDARMA
TÝDENÍK

LUCIE BÍLÁ
„Vánoce v cizině mě netěšily.
Z Česka už se nehnu.“

POHÁDKY
BEZ ZÁVOJE
• 10 nejoblíbenějších českých pohádek: jak to bylo původně?
• Hloupý Honza se brodil krví a Karkulka byla kanibalka

A navíc v čísle 10 rozhovorů:
• Psychiatr prof. Höschl: jak se Češi změnili od roku 1989
• Biolog prof. Petr: láska a soucit ve světě zvířat a lidí
• Vnuk spisovatele Haška: o Švejkovi i dědově záhadné smrti

ROZŠÍŘENÉVÁNOČNÍDVOJČÍSLO

TÝDENÍK UŽ ZÍTRA

inzerce

Honění za dárky
přináší i havárky

Hlášení pojišťovny týkající se problémů s automobily
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Všem cestujícím v letecké
přepravě, kteří někdy zažili
ten zahanbující okamžik,
kdy museli odevzdat nůžky,
zavírací nůž nebo zapalovač
zapomenuté v kapse pláště
nebo příručního zavazadla,
by mohl poskytnout malou
útěchu pohled na stromek le-
tiště v litevském Vilniusu. Je
totiž celý postavený z podob-
ných předmětů zabavených
cestujícím.
Tato vánoční výzdoba sesta-

vená z úlovků letištní ochran-
ky jasně dokazuje, kolik lidí
se balí ve spěchu. Několik za-
bavených předmětů však ne-
mohlo být použito ani na stro-
meček. Skutečnou střelnou
zbraň objevenou při rentge-

nu zavazadla nahradila repli-
ka vystřižená z kartonové kra-
bice. Z bezpečnostních důvo-
dů nebyly použity ani nevypá-
lené náboje a plné zásobníky.
Správa litevského letiště

nejprve zveřejnila fotografii
netradičního vánočního stro-
mečku na své stránce na ser-
veru LinkedIn s doplněním,
že kromě šíření sváteční nála-
dy má stromek i důležitou
vzdělávací funkci.
„Pokud nechcete, aby vaše

osobní, ale zakázané věci
skončily za rok na dalším vá-
nočním stromečku, lépe pro-
věřte pravidla pro obsah pří-
ručního zavazadla, než ně-
kam zase poletíte,“ uvedlo le-
tiště. ČTK

Proti
Trumpovi
Sněmovna reprezentantů
amerického Kongresu
hlasy demokratických po-
slanců schválila text
ústavní žaloby proti prezi-
dentu Donaldu Trumpovi
(na snímku předsedkyně
Sněmovny reprezentantů
Nancy Pelosiová). Z re-
publikánských poslanců
ho nepodpořil nikdo.
Předpokládá se však,
že Senát ovládaný repub-
likány prezidenta viny
zprostí. AP

Airbnb vs. hotely
Soudní dvůr EU zamítl po-
žadavek francouzských
hoteliérů, aby společnost
Airbnb, která zprostředko-

vává ubytování v soukro-
mí, podléhala pravidlům
pro realitní makléře.
Soud uvedl, že Airbnb je
internetová platforma, ni-
koli makléř. ČTK

V Evropě zatýkali
mafiány
Italská policie provedla
obří zátah proti kalábrij-
ské mafii v provincii Vibo
Valentia, při němž zatkla
334 lidí. Další téměř stov-
ka osob je v této kauze vy-
šetřována, několik pode-
zřelých bylo zatčeno také
ve Švýcarsku, Německu
a Bulharsku.

Vězněný je
europoslancem
Vězněný katalánský poli-
tik Oriol Junqueras získal
květnovým zvolením
mandát europoslance
a společně s ním i posla-
neckou imunitu. Rozhodl
o tom Soudní dvůr Evrop-
ské unie, který dal jedno-
mu ze separatistických
vůdců za pravdu. ČTK

Ročně umírá
1,2 milionu
pasivních kuřáků.

Celosvětový růst počtu kuřá-
ků se poprvé zastavil, což
může znamenat zvrat v glo-
bální epidemii, která už při-
pravila o život desítky milio-
nů lidí. Ve zprávě zveřejněné
v Londýně to včera uvedla
Světová zdravotnická organi-
zace (WHO). Ukázalo se, že
snaha vlád posílit boj s kouře-
ním přináší výsledky, uvedla.
„Po mnoho let jsme byli

svědky trvalého růstu počtu
mužů, kteří kouří či jinak
konzumují tabákovou pro-
dukci. Nyní poprvé vidíme,
že jejich počet se snižuje, pro-
tože vlády jsou vůči tabákové-
mu průmyslu přísnější,“ uve-
dl generální ředitel organiza-
ce Tedros Adhanom
Ghebreyesus.

Jestliže v roce 2000 pravi-
delně užívala tabákové výrob-
ky zhruba třetina světové po-
pulace, v roce 2015 už to byla
jen čtvrtina. V absolutních
číslech podle WHO poklesl
počet uživatelů tabáku ze
zhruba 1,4 miliardy v roce
2000 na 1,3 miliardy v loň-
ském roce. Osmdesát procent
uživatelů tabáku přitom loni
tvořili kuřáci.
V souvislosti se škodlivými

následky užívání tabáku ze-
mře ročně na osm milionů
lidí, z toho 1,2 milionu tvoří
pasivní kuřáci. Dosud vykazo-
vala statistika konzumentů
tabáku snižující se počet ku-
řaček, loni jich bylo přibližně
o 100 milionů méně než
v roce 2000. Počet kuřáků se
naopak každoročně zvyšoval
o 40 milionů. Teď se ale uka-
zuje, že růst se zastavil, a ex-
perti očekávají pokles. Do
roku 2025 by se počet kuřá-
ků, mužů i žen, měl snížit
o 37 milionů. ČTK a MET

Britská centrální banka včera
přiznala, že investiční fondy
měly přístup ke zvukovému
záznamuněkterých jejích tis-
kových konferencí s předsti-
hem před veřejností.
Britský deník The Times in-

formoval, že jeden z dodava-
telů podle banky zneužil zvu-
kový záznam, který slouží
jako záloha pro případ, že vy-
padne video. Obchodníci tak
měli přístup k informacím

o pět až osm vteřin s předsti-
hem.
Zvukový záznam poskyto-

val výhodu investorům, kteří
se specializují na rychlé ob-
chody, jako jsou například
spekulanti s měnou. Informa-
ce třeba o rozhodnutích týka-
jících se úrokových sazebmo-
hou během pár vteřin ovliv-
nit hodnotu libry a dalších
tržních aktiv. K únikům zvu-
kového záznamu tiskových

konferencí podle listu The Ti-
mes docházelo od počátku to-
hoto roku.
Britská centrální banka

uvedla, že únik považuje za
zcela nepřijatelný. O tom, že
k němu měli přístup obchod-
níci, finanční instituce údaj-
ně nevěděla, nepovolila to
a záležitost vyšetřuje. Věcí se
zabývá britský Úřad pro fi-
nanční etiku (Financial Con-
duct Authority). ČTK

Hasiči bojují
i s větrem
Stát Nový Jižní Wales na ji-
hovýchodě Austrálie včera
vyhlásil sedmidenní výji-
mečný stav kvůli rozsáh-
lým požárům. Hasiči tam
bojují se stem ohnisek
a v mnoha případech oheň
nemají pod kontrolou. Tři
ohniska jsou u hlavního
města státu Sydney, které
je již několik dní zahaleno
kouřem. Situaci kompliku-
je vítr a také velmi vysoké
teploty, jež na některých
místech dosahují 45 stup-
ňů Celsia. Hasiči se pokou-
šejí plameny ztlumit i s po-
mocí vody shazované z vr-
tulníků. Pro letouny je
však velkým nebezpečím
hustý kouř. 2x AP

Krátce

Krátce

Stromek. Ozdobili
ho tím, co zabavili

Kuřáků
nepřibývá

Banka. Odposlechy
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Žádný ze čtveřice
obviněných v soud-
ní síni nemá zájem
uzavřít s prokurá-
torem dohodu
o vině a trestu vý-
měnou za doznání.

Slovenský soud přijal obžalo-
bu na čtyři obviněné v přípa-
du loňské vraždy novináře
Jána Kuciaka a jeho partner-
ky. Začátek hlavního líčení
stanovil na 13. ledna 2020.
Marek Para, advokát podni-

katele Mariana Kočnera, kte-
rý je jedním z obviněných,
u soudu tvrdil, že při vyšetřo-
vání případu došlo k poruše-
ní práv obhajoby. Řekl, že ob-
hajoba neměla po skončení
vyšetřování k dispozici celý
spis. Namítal rovněž údajná
procesní pochybení při zříze-
ní společného vyšetřovacího
týmu s Europolem, dále chy-

bějící dokumenty ve spisu
a skutečnost, že podle něj ně-
které analýzy a dokumenty
nevypracovali členové vyšet-
řovacího týmu.
Právě Parův mandant Ma-

rian Kočner je obviněn
z toho, že si objednal Kucia-
kovu vraždu, při které byla
zastřelena i jeho snoubenka
Martina Kušnírová. Michal
Kuciak ve svých článcích psal
také o Kočnerových kontro-
verzních podnikatelských ak-
tivitách.
Právní zástupce Kuciakovy

rodiny Daniel Lipšic již před
zahájením líčení tvrzení ob-
hajoby odmítl. Pokud soud
obžalobu přijme, měl by sta-
novit termín líčení, na kte-
rém už bude rozhodovat
o vině obžalovaných.
Právě porušení práv obha-

joby může být důvodem
k tomu, aby soud kauzu při
předběžném projednání vrá-
til prokuratuře.
Obžalobu posuzuje Specia-

lizovaný trestní soud se síd-

lem ve městě Pezinok poblíž
Bratislavy, který se na Sloven-
sku zabývá nejzávažnějšími
kriminálními případy.
Na předběžné projednání

obžaloby přišli také rodiče za-
vražděného reportéra a jeho
přítelkyně. Vlastní líčení za
přítomnosti desítek zástupců
médií a za přísných bezpeč-
nostních opatření soud ne-
svolal do svého sídla, ale do
blízké budovy justiční akade-
mie, kde se nachází velká
místnost pro soudní líčení.
Objednávku Kuciakovy

vraždy jedna z obžalovaných
a Kočnerova známá Alena
Zsuzsová podle dostupných
informací předala Zoltánu
Andruskóovi, který najal bý-
valého vyšetřovatele Tomáše
Szabóa a bývalého vojáka Mi-
roslava Marčeka. Obžalobu
prokurátor podal kromě
Kočnera a Zsuzsové také na
Szabóa a Marčeka. Kromě
zmíněné dvojnásobné vraždy
se obžaloba týká i vraždy pod-
nikatele Petera Molnára

z roku 2016. Kočner, Marček,
Szabó i Zsuzsová u soudu
uvedli, že nemají zájem uza-
vřít v případu s prokuráto-
rem dohodu o vině a trestu,
která by jim při doznání
umožnila nižší trest než v řád-
ném procesu. Všem hrozí do-
životí. Proti uzavření dohody
se zmíněnou čtveřicí se vyslo-
vil i prokurátor.

Naopak Andruskó, který
s policií při vyšetřování vraž-
dy od počátku spolupracoval,
v případu už v říjnu dohodu
o vině a trestu s prokuráto-
rem uzavřel. Jeho výpověď
byla podle Daniela Lipšice klí-
čová pro identifikaci a obvině-
ní pachatelů, zejména zpro-
středkovatelky a finálního ob-
jednatele. ČTK a MET

Obžalovaný podnikatel Marian Kočner (vpředu) 5x ČTK Tomáš Szabó Alena ZsuzsováMiroslav Marček

Přísná bezpečnostní opatření v soudní síni

Soud rozplétá vraždu Kuciaka

inzerce
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Otrok je dítě, jed znamená po-
krm. A jak se slovinsky poví
zrak? Vzduch! Slovinský ja-
zyk je plný kouzel, která umí
krotit Anjuša Belehar, překla-
datelka a dcera jugoslávské-
ho partyzána v jedné osobě.
„Táta mě bohudík naučil, jak
se dá přežít na rohlících a sa-
lámu, takže svůj život báječ-
ně zvládám,“ usmívá se mla-
dá žena, která se ve svých se-
dmnácti zamilovala do díla
českého nobelisty Jaroslava
Seiferta.

Jak se to namane, že
teenagerka zahoří
k Seifertově květnaté
poezii?
To by mě taky zajímalo!

Tehdy jsem poprvé navštívila
Prahu a úplně se do Seiferta
zamilovala, ačkoli jsem ne-

uměla slovo česky. Ale za-
kousla jsem se a začala ty bás-
ně překládat se slovníkem
v ruce. To byly okamžiky, kdy
jsem se rozhodla, že se chci
stát literární překladatelkou
a jednoho dne žít v Praze.

Jak vás, absolventku
bohemistiky na lublaňské
univerzitě, stověžaté
město přivítalo?
Dost brzy jsem si vyvinula

závislost na kavárenském
způsobu života. Nejprve jsem
vegetovala vMeduze na Vino-
hradech a později v Café Slad-
kovský ve Vršovicích, které
se brzy stálo mojí kanceláří
a „jediným skutečným domo-
vem“. Jinak jsem se v Praze
stěhovala docela často –
z bytu na Koněvově s trvale
rozbitým bojlerem do podná-

jmu s průchozím pokojem na
Moskevské až po podzemní
byt se záhadnou zahrádkou
v Nuslích, který vypadal jako
tradiční pivnice a byl kdysi
používán jako scéna na natá-
čení pro pornoprůmysl. Skon-
čila jsem ve svém malém
bytě na Vinohradech, nad bý-
valouMeduzou, kde to všech-
no před deseti lety začalo.

Jak velký to byl tehdy
v roce 2009 kulturní šok?
Žít v Praze je jako žít v diva-

dle. Zároveň to často připomí-
ná pohodlné vznášení na
vodě, která vás pomalu odná-
ší. Život je zde někdy až ne-
bezpečně snadný. Dnes už to
bohužel kazí bláznivé zvyšo-
vání nájemného. Já však
měla to štěstí, že jsem semoh-
la dost bezstarostně nechat
unášet krásou a zamilovat se
do přísných prodavaček v pe-
kárně Zoulek na Karláku, do
nejsympatičtějších vietnam-
ských majitelů večerky Linda
na Bruselské a do baru Bar na
Krymské s nejschopnějšími
multitaskingovými barmany
na světě. Ale víte, co miluju
úplně nejvíc? České dědečky
s jezevčíky na jejich každo-
denních procházkách, všech-
ny ty lidi, kteří čtou v tramva-
jích (tolik čtenářů jsem jinde
nikdy neviděla), a taky ty, kte-
ří se nevzdávají nošení pono-
žek v sandálech, ba i když si
z nich celý svět dělá legraci.
Mimochodem, ano, souhla-
sím, je to praktické.

Jak vám sedí česká
mentalita? V čem se liší
od slovinské?
Moc se mi líbí, že Češi ne-

kladou takový důraz na to, ja-
kou člověk dělá práci, čím se
živí. U stejného stolu se baví
underground básníci, právní-
ci, firemní zaměstnanci, uni-
verzitní vědci a hrobníci a je
to v naprostém pořádku. Nic
takového jsem ve Slovinsku
nezažila. V jiných věcech
jsme si často i dost podobní –
přijde mi, že si jak Slovinci,
tak Češi o sobě rádi myslí-
me, že jsme horší, než jsme,
hodně se porovnáváme
s ostatními a rádi zdůrazňu-
jeme, jak náš národ obstál
(sice trochu vnitřně zlomen)
ve všech dějinných testech.
Všichni simyslíme, že náš ja-
zyk je těžké se naučit (což je
pravda). A také sdílíme pře-
svědčení, že alkohol je tím

nejlepším lékem. Jinak ale
mezi námi vidím více podob-
ností než rozdílů. Možná je
to tím, že čím více lidi pozná-
váte, tím více si uvědomuje-
te, že jsme v podstatě všich-
ni stejní. Anebo je to možná
také tím, že jsme vyrostli se
stejnými večerníčky – s Rá-
kosníčkem, Krtečkem, Pa-
tem a Matem, Maxipsem Fí-
kem. A za to jsme vám oprav-
du vděční!

Co čeština, čím je pro
vás moje mateřština
zajímavá, výjimečná?
Slovincům čeština většinou

připomíná jazyk vymyšlený
pro děti. Je trochu legrační.
My Slované si často myslíme,
že si navzájem rozumíme,
ale pak z toho vznikají docela
komické situace. Pokud chce
Slovinec napodobovat Čecha,
jak mluví, pravděpodobně
řekne „nafoukej, blázínku“
a zemře u toho smíchy („na-
foukat“ je ve slovinštině dost
sprostý výraz pro pohlavní
styk a „blázínku“ je jednodu-
še zkomolený nesmysl). Češi
si, naopak, dělají legrace z ná-
lepek „Otrok v avtu“ (Dítě
v autě). Podlemě je česká gra-
matika dost neobvyklá (ve
srovnání s ruštinou, kterou
jsem také studovala). Ruština

mi přijde o dost logičtější než
záhadná čeština, plná výji-
mek a různých významů. Po-
važuji češtinu za jedinečný
a velmi zajímavý slovanský ja-
zyk. Co je také skvělé a zvlášt-
ní, je obecná čeština. Ve slo-
vinštině nic takového neexis-
tuje a to je často ten největší
problém, se kterým se setká-
vám při překládání současné
české literatury.

Na čem pracujete?
V pražském nakladatelství

Rubato vyjde překlad romá-
nu Levitan slovinského klasi-
ka 20. století Vitomila Zupa-
na, který jsme přeložili spolu
s Petrem Janušem. A pak se
pustím do překladu Teorie
podivnosti Pavly Horákové.
Do budoucna (spíš do konce
života) chci přeložit taky díla
Michala Ajvaze, tetralogii
Kde lišky dávají dobrou noc
Chaima Cigana, taky poezii
Ivana Blatného... Pokud ve
Slovinsku na to všechno na-
jdu nějaké dobré a ochotné
nakladatelství, samozřejmě.
Je to vždycky trochu boj, ale
zatímmámna to dost síly a tr-
pělivosti. Zatím.

Jeden z překladatelských počinů 2x ARCHIV

Hrobníci a vědci
u jednoho stolu?
To jde jen v Česku

Anjuša Belehar, rodačka ze slovinského Celje

DAVID
HALATKA
david.halatka@metro.cz

inzerce
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„S dovolením,
jdu vyměnit prasklou

zářivku!“

MAREK BLÍMA KRÁČMAR
Facebook

Výrazy vpisujte od středového písmene L
ke kraji kruhu. Tajenka je od čísla 1.

1. listí

2. jm. býv.
prezidenta
Svobody

3. levný

4. hl. město
Británie

5. kurýrování

6. člen vodní
posádky

7. všelicos

8. chytání
zvěře

Pom.: leccos

Počasí
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ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.00 Copak je to za vojáka...
17.30 AZ-kvíz
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.50 Branky, body, vteřiny
19.59 Losování Mimořádné

Sportky a Šance
20.05 Láska rohatá

Pohádka (ČR, 2009)
21.35 Sportovec roku 2019
22.50 55 minut s Miroslavem

Donutilem
23.50 Válka barev
01.20 AZ-kvíz
01.55 Objektiv
02.35 Dobré ráno
05.15 Etiketa
05.30 Události v regionech

17.00 Trvalé bydliště
venkov (16/16)

17.20 Firma roku
a Živnostník roku 2019

18.45 Večerníček
18.55 Kvarteto
19.20 Poutní místa (12/13)
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém

znakovém jazyce
20.00 Křídla Vánoc

Romantické drama (ČR, 2013)
21.55 Notting Hill
23.55 Noční recepční (4/6)
00.55 Šílený svět studené války
01.55 Nová zpráva z konce světa
02.45 Co vidí, kdo nevidí
03.15 Abeceda

komunistických zločinů

17.00 Odpolední Televizní no-
viny, Sportovní noviny

17.25 Co na to Češi
18.25 Ulice (3800)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Harry Potter

a tajemná komnata
Fantasy film (USA/VB/N, 2002)

23.20 Tohle je ráj
Romantická komedie (USA, 2012)

01.10 Mentalista (10)
Krimiseriál (USA, 2008)

02.00 Mentalista (11)
02.45 Krok za krokemVI (9)
03.20 Co na to Češi
04.00 Ordinace v růžové

zahradě 2 (606)
05.00 Novashopping

16.30 Odpolední zprávy
16.50 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 Velké zprávy
19.40 Divošky
19.55 TOP STAR
20.15 Fotři jsou lotři

Komedie (USA, 2010)
22.20 Zběsilý únos

Thriller (USA, 2017)
00.10 Walker,

Texas Ranger III (6)
Duhový válečník.
Akční seriál (USA, 1993)

01.10 Námořní vyšetřovací
služba II (11)
Krimiseriál (USA, 2004)

02.05 Jake a Tlusťoch (15)
03.05 Prostřeno!

15.00 Óčko news
15.05 Óčko hity
15.30 Smash!
15.35 Óčko hity
16.00 Muser Chart
16.05 Óčko hity
16.30 #Skateboardovaakademie
16.35 Óčko hity
17.05 Novinky
18.00 Cinema news
18.05 Óčko hity
19.00 Óčko news
19.05 Moje desítka
20.00 Óčko hity
20.30 Cinema news
20.35 Óčko hity
21.00 CZ & SK
22.00 Party ride
01.00 Óčko flirt

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Napište svou bublinu

Luštěnka

Teplotní rekordy: -17,2 °C (1855) 13,3 °C (1993)

DNES ZÍTRA NEDĚLE PONDĚLÍ

7/11 °C 5/9 °C 3/7 °C 4/8 °C

Sudoku

a Olomouc • Evidenční číslo MK ČR E 16400, ISSN 1211 - 7811. Distribuci zajišťuje PNS, a. s. Vychází denně v pracovních dnech. © MAFRA, a. s., 2019 nebo uvedení dodavatelé obsahu. Jakékoli užití
a šíření částí nebo celku obsahu deníku METRO (včetně jejich překladu) bez písemného svolení vydavatele je zakázáno. Vydavatelství MAFRA, a. s., je členem koncernu AGROFERT.

TV tipy
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Martin Ponikelský
Letos jsem byl

vzorný
a mám vše.

EVIDENCE

Řešení sudoku

OBČANSKÉ
PROBUZENÍ
Přelom roku je už tradičně časem pro bilanci a ohlédnutí se
za uplynulým obdobím, stejně jako snahy nahlédnout pod po-
kličku roku nadcházejícího. Vzhledem k tomu, co všechno se
v naší společnosti děje, není snadné na tomto malém prosto-
ru vybrat jednu či dvě události, které by stály za zmínku.
Přesto pokud bych měl říci, co společenský vývoj v právě kon-
čícím roce nejvíce poznamenalo, určitě by na jednom z před-
ních míst bylo probuzení a aktivizace občanské společnosti.
Politici, jejichž chování, jednání, kauzy a aféry jsou často zá-

sadním spouštěcímme-
chanismem pro aktivity
občanské společnosti,
musí vzít na vědomí, že
toto je nedílnou legitimní
součástí demokracie. Bo-
hužel je evidentní, že ne
všichni to chápou. Zejmé-
na ti, kteří se nám snaží

namluvit, že se jedná o pokus o převrat proti svobodně zvole-
ným politikům řízený a financovaný ze zahraničí. Protestům
z různých důvodů však museli čelit i mnozí jiní politici z ji-
ných stran v minulosti, takže je zbytečné hovořit o jakýchkoli
účelových kampaních.
Nejhorší, co může společnost potkat, je občanský pasivismus.
Ten přesně vyhovuje nedemokratickým režimům. Demokra-
tický politik však občanský aktivismus respektuje a uznává,
byť se mu nemusí líbit. Ten, kdo si na demokrata jen hraje,
ale ve skutečnosti jsou mumnohem bližší autoritářské meto-
dy vládnutí, bude těmito aktivitami pohrdat, zesměšňovat je,
útočit na ně, nebo je dokonce kriminalizovat.

Jiří Zuna
Kam pospíchat,
obchody otevřou

i o Vánocích.

Aneta Vančatová
Jasně, nakupuji
v průběhu skoro
celého roku.

Užmáte všechny vánoční dárky?

Anketa

Před 70 lety
Krátce po válce si bělo-
horští skauti postavili ne-
daleko Boroviček nad mo-
tolským lesíkem krásný
skautský domov. Každý
oddíl tu měl svou klubov-
nu a byl zde společenský
sál, hlídková věž a v lesí-
ku měla vlčata dokonce
poradní skálu. Bělohorské
středisko však bylo trnem
v oku místním svazákům
a 22. prosince 1949 – tedy
před sedmdesáti lety – do-
šlo za doprovodu SNB
k přepadení klubovny čle-
ny SČM. Byly zapečetěny
všechny klubovny a svazá-
ci vyhodili děti i vedoucí.
A tak 22. prosince 1949
stáli skauti, skautky, svět-
lušky i vlčata před Skaut-
ským domovem se zape-
četěnými klubovnami,
kde byly připraveny stro-
mečky a dárky k oslavě
skautských Vánoc. V roce
1950 byl pak v inscenova-
ném „skautském procesu“
odsouzen k několikaleté-
mu vězení i střediskový
vůdce br. František Jan-
dus. Ve skautském domo-
vě pak byli ustájeni koně
jízdního oddílu Svazarmu!

VLADIMÍR ROGL

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Dopisy a vzkazy

Komiks. Divadlo S+H ve dnech 20., 21. a 22. prosince hraje představení Štědrý den u Spejblů

Kdo umí Metro lépe – Češi, nebo Italové? Kolega Pavel byl na skok
v Říme, kam vzal svou milou ženu. „Připomněli jsme si
třinácté výročí od seznámení,“ přiblížil Pavel, jenž nám do
redakce přivezl i výtisk římského Metra. Která obálka vyhrává
u vás? Dejte nám vědět, využijte tagy #mojemetro a #metrotag.

@mojemetro

Tohle je místo na váš vzkaz pro ostatní čtenáře deníku Metro.
Pište, kreslete, zpříjemněte někomu den. Výtvor vyfoťte a sdílejte
na vašem Instagramu, tagujte #METROTAG. Otiskneme ho v novinách!

Řešení luštěnky

Sloupek

PETR
JUST
POLITOLOG
METROPOLITNÍ UNIVERZITA PRAHA

Citát

Demokratický
politik občanský
aktivismus
respektuje a uznává.
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Charitativní pro-
jekt Gump – proto-
že to nevzdám se
stává fenoménem.
Zapojuje se do něj
škola za školou.

V nakladatelství Knihy Dob-
rovský vyšla na konci září kni-
ha Gump: Pes, který naučil
lidi žít. Jejím autorem je Filip
Rožek, spoluzakladatel orga-
nizace Se psem mě baví svět.
Chystá se již několikátý do-
tisk knihy a v Česku koluje
přes 70 tisíc výtisků.
Jedná se o neotřelé vyprávě-

ní, které bez příkras a holly-
woodského zjemňování vy-
práví o toulavém psu Gumpo-
vi. Autor vystavěl příběh na
základě svých smutných zku-
šeností, které získal během
mnoha let při zachraňování
psů a odhalování toho, čeho
všeho se lidé na nejlepším pří-
teli člověka dopouštějí. Rela-
tivně krátký, ale o to silnější
příběh je doplněn krásnými
ilustracemi Weroniky Gray
a fotografiemi psů, o nichž se
v knize vypráví.
Oblíbený český herec Ivan

Trojan namluvil stejnojmen-
nou audioknihu. V rámci pro-
jektu pod vedením zpěvačky

Olgy Lounové vznikla písnič-
ka a klip Protože to nevzdám,
v nichž vystupuje mnoho
umělců, jako například Mar-
ta Kubišová, Petr Kolář, Bára
Basiková, David Kraus, Ri-
chard Krajčo nebo skupina
Poetika. Autor knihy Filip Ro-
žek nám prozradil, jak kniha
vznikala, z čeho měl při psa-
ní obavy a co mu udělalo nej-
větší radost.

Hlavním hrdinou knihy je
toulavý pes Gump, který
se snaží vrátit ke svému
páníčkovi. Je hlavním té-
matem knihy psí odvaha?
Kniha zdaleka není jen

o psech. Stejnou měrou je
i o lidech a jejich přístupu ke
zvířatům. O tom, že bychom
neměli před zlem zavírat
oči, jak v naší písničce tref-
ně napsal Eda Rovenský
z Poetiky.

V příběhu vystupuje posta-
va pana Tlustého. Nechci
čtenářům prozrazovat děj,
zeptám se tedy opatrně –
jak daleko do fantazie jste
se s touto postavou při
psaní vydával?
Bohužel i Tlustý, tak jako

ostatní zvířecí a lidské posta-
vy, v knize vychází z praxe,
z toho, co jsme při zachraňo-
vání psů zažili. Není zdaleka
ojedinělým případem, že lidi

utýrají psa do žalostného sta-
vu a pak ho vydávají za nale-
zence. Chtějí zvíře nechat
u veterináře uspat, a ještě se
přitom tváří jako soucitní li-
dumilové.

To je šokující. V čem
spočívá jádro problému?
Myslíte, že tyto lidi baví
ubližovat zvířatům, že se
v tom vyžívají nebo si léčí
své frustrace?
Spíš bych řekl, že psa nevní-

mají jako bytost, která má
emoce, strachy a cítí lásku,
ale jako věc. Jako alarmna za-
hradě, kterého se chtějí zba-
vit, jakmile přestane fungo-
vat. Nebo jako stroj na rození
štěňat, a tedy snadný zdroj
příjmů. Prostě kvůli svému
zničenému a nešťastnému ži-
votu udělají zničený a nešťast-
ný život i tomu psovi, který
nemá na výběr.

Co znamenají psi pro vás?
Proč jsou podle vás pro
lidi důležití?
Asi bych na to odpověděl

slovy Gumpa z knihy: Mys-
lím, že psi dokážou ochránit
lidská srdce, ukázat nám, že
láska je to jediné, co má na
světě opravdu smysl. A jsem
přesvědčený o tom, že psi
mají skvělou schopnost při-
vést lidi zpátky do života, po-
stavit je na nohy.

Obchody a výdejní místa se
plní, zásoby se vyprodávají
a dopravci nestíhají. Co když
ale potřebujete pořídit ještě
na poslední chvíli vánoční dá-
rek, u kterého samozřejmě
chcete mít jistotu, že k vám
do Vánoc skutečně dorazí?
Nejjistější volbou je pořízení
elektronické licence.
Výhodou elektronických li-

cenčních klíčů je, že jsou v dr-

tivé většině automaticky ge-
nerovány a odesílány ihned
po připsání platby.
Jakmile tedy zaplatíte, do-

stanete klíč v e-mailové
zprávě. Pokud tedy vybírá-
te vánoční dárek a chcete
se vyhnout stresu spojené-
mu s jeho vyzvednutím
a dopravou, elektronický li-
cenční klíč je pro vás správ-
ná volba.

A platí to dvojnásob, je-li
obdarovaná osoba také vášni-
vým hráčem. Elektronicky
lze pořídit například roční
předplatné služby PlaySta-
tion Plus. Součástí tohoto
členství je možnost hrát na
systémech PlayStation 4 hry
on-line s příteli. A aby bylo co
hrát, získají předplatitelé kaž-
dý měsíc několik her zcela
zdarma. Třešničkou na dortu

jsou exkluzivní slevy na hry
a další herní doplňky v obcho-
dě PlayStation Store. Elektro-
nickou licenci PlayStation
Plus na jeden rok pořídíte v in-
ternetovém obchodě Mironet
za 1390 korun.
Radost můžete udělat také

fanouškovi konkurenční her-
ní konzole Xbox One. On-line
lze totiž získat i elektronic-
kou licenci Xbox Live Gold na

jeden rok. Na systémech
Xbox je toto členství klíčem
k multiplayeru. Hráč s člen-
stvím získá přístup k rozsáh-
lé knihovně bezplatných her-
ních titulů, která se navíc stá-
le rozrůstá. Součástí předplat-
ného jsou také exkluzivní sle-
vy v Microsoft Store. Roční
elektronickou licenci Xbox
Live Gold můžete v Mironetu
zakoupit za 1490 korun.

Je realitou, a pro některé lidi
smutnou realitou, že se mo-
bilní telefony neustále zvětšu-
jí. Dnes už není vzácností tele-
fon s šestipalcovou obrazov-
kou. Dříve se telefony s obří-
mi displeji označovaly jako
„phablety“. V současnosti je
ale problémnajít telefon, kte-
rý by úhlopříčkou displeje
tablet nepřipomínal. Nej-
hůře jsou na tom telefony se
zvýšenou odolností. Ty totiž
kromě velké obrazovky musí
mít po svém obvodu také do-
statečnou vrstvu odolného
materiálu. Kvůli tomu jsou

podobná zařízení většinou gi-
gantická a také velmi těžká.
Ale jde to i jinak.
Zajímavou novinkou jemo-

bilní telefon se zvýšenou
odolností Cubot King Kong
Mini. Výrobce tohoto zaříze-
ní má na svém kontě již ne-
spočet odolných mobilních
telefonů. King Kong Mini ale
od zbytku portfolia odlišují
především rozměry. Zatímco
jiné telefony úhlopříčkou dis-
pleje mnohdy atakují šesti-
palcovou hranici, úhlopříčka
King Kong Mini činí pouze
4 palce. Gigantické na pomě-

ry odolných telefonů nejsou
ani deformační zóny po stra-
nách displeje. Telefon se tedy
velmi dobře drží a vejde se
i do menších kapes.
Nemyslete si ale, že Cubot

šetřil na odolnosti nebo výba-
vě. Také nejmenšího „King
Konga“ chrání před poškoze-
ním pevné a optimálně tvaro-
vané plasty, kovové boky a sil-
ný vnitřní rám. Telefon má
ochranu proti vodě a prachu
s certifikací IP 65. K vysoké
odolnosti přispívají také
ochranné krytky konektorů.
A co se nachází uvnitř odolné-

ho „krunýře“? Telefon pohá-
ní čtyřjádrový procesor dopl-
něný o 3 GB RAM. Na poměry
odolných telefonů lze už tak
velmi nadstandardní interní
paměť 32 GB ještě rozšířit pa-
měťovými kartami s kapaci-
tou až 128 GB. A rozhodně
bude co ukládat. Na zadní
straně telefonu se nachází fo-
toaparát s rozlišením 13MPx.
A to nejlepší nakonec. Sma-

lými rozměry jde ruku v ruce
i nízká cena. Cubot King
Kong Mini můžete v interne-
tovém obchodě Mironet poří-
dit jen za 2572 korun.

Knížka pro dobrá srdce

Psí hrdina Gump KNIHY DOBROVSKÝ

2.572,-

Odolný King Kong
i do menší kapsy

4” IPS displej / rozlišení 1080 x 540 / IP65
13MPx fotoaparát / 3GB RAM / Android 9.0

Cubot King Kong Mini

www.mironet.cz

Správná vánoční volba. Elektronický licenční klíč

Malý a odolný. King Kong Mini



www.metro.cz SPORT pátek 20. prosince 2019 13

Pořadatelé olympijských her
v Tokiu se připravují i namož-
né zemětřesení, které bývá
v Japonsku poměrně časté.
V nové gymnastické hale Aria-
ke se uskutečnilo cvičení po-
stupu v případě otřesů o síle
7,3 stupně Richterovy škály,
což je velké zemětřesení
s možností vážných škod. ČTK

Ruská antidopingová agentu-
ra (RUSADA) se podle očeká-
vání odvolá proti trestu Světo-
vé antidopingové agentury
(WADA), která vyloučila Rus-
ko na čtyři roky z vrcholných
sportovních akcí. Kauzu tak
posoudí sportovní arbitrážní
soud (CAS) v Lausanne.
WADA před deseti dny po-

trestala Rusko za zmanipulo-
vání dat z moskevské labora-
toře. Rozhodla, že příští čtyři
roky nesmí Rusko na olympij-
ských a paralympijských
hrách a světových šampioná-
tech vystupovat pod svou vlaj-
kou a se svou hymnou.
Na akcích včetně OH 2020

v Tokiu a ZOH 2022 v Pekin-
gu by se mohli jako neutrální
sportovci představit jen ruští

závodníci, kteří prokazatelně
nemají se systematickým do-
pingem v zemi nic společné-
ho. Rusové verdikt hned kriti-
zovali jako nespravedlivý.
Včera po zasedání rozhod-

lo vedení RUSADA o podání
odvolání. „Stane se běhemde-
seti až patnácti dní,“ uvedl
předseda dozorčí rady RUSA-
DA Alexander Ivlev. Termín
pro podání vyprší 30. prosin-
ce. Verdikt WADA tak bude
posuzovat arbitráž. „Považu-
jeme naše argumenty za sil-
né a uvidíme, jak se to vyvi-
ne,“ doplnil. Rusové mají
svou analýzu, která nesrovna-
losti v datech vysvětluje ne-
stabilitou softwaru používa-
ného v moskevské laboratoři
a zásahy ze zahraničí. ČTK

Videorozhodčí má
být využit na jaře
v duelech baráže.

Fotbalová asociace ČR a Ligo-
vá fotbalová asociace, která
řídí profesionální soutěže, se
společně zasadí o to, aby od
příštího ročníku první ligy
byl na všech osmi zápasech
kola videorozhodčí (VAR).
„Jsem rád, že se vzájemné

debaty s LFA o tomto tématu
přesunuly nyní ke společné-
mu a zcela konkrétnímu cíli.
Je jasně definovaný: dostat
systém VAR plošně na všech-
na utkání nejvyšší soutěže.
Věřím, že se námdíky koordi-
nované snaze obou asociací
podaří tento cíl v poměrně
krátkém časovém období na-
plnit,“ uvedl předseda FAČR
Martin Malík.
Videorozhodčí v současnos-

ti asistuje u čtyř z osmi utká-
ní jednoho ligového kola, na
jaře by měl být rozšířen a na-
sazen do pěti duelů. Někteří
zástupci klubů kvůli tomu,
že technologie není ve všech
zápasech, zpochybňují regu-
lérnost soutěže. Video navíc
v závěru minulé sezony chy-
bělo při baráži o první ligu,
po které se cítily poškozeny
druholigové kluby Jihlavy

a Brna. „Pevně věřím, že se
nám společnými silami brzy
podaří najít optimální tech-
nické řešení pro nasazení
VAR do všech osmi zápasů
kola a tím dosáhneme dlou-
hodobého záměru LFA, která
stála u zrodu projektu jako
jedna z prvních na světě. Pra-
cujeme na tom už několik se-
zon a jsem rád, že takto dekla-
rujeme společný záměr a cíl
i s FAČR,“ řekl předseda LFA
Dušan Svoboda. „Současně
také pracujeme na tom, aby-
chom měli videorozhodčí na
všech čtyřech utkáních bará-
že ještě v probíhajícím roční-
ku,“ dodal. Na nasazení video-
rozhodčího do všech utkání
by se mohla podílet O2 TV
Sport, která ligu vysílá. ČTK

Číslo dne

201
Originální rukopis barona
Pierra de Coubertina, který
založil moderní olympijské
hry, se vydražil za rekordní
sumu. Jeho manifest byl pro-
dán za 8,8 milionu dolarů
(zhruba 201 milionů korun).

Zemětřesení?
Zatím cvičení

• SEXNAMKA plná fotokontaktů
na nadržené ženské! Piš SMS ve
tvaru 84NME a text na 909 15 50

• Rozvedená Katka 53. Bez
závazku se spoustou sexu! Do
vztahu se už nepoženu, ale do
postele ano! Bereš? Tak se ozvi
na 909 80 50 40 a můžeš taky
napsat SMS 909 15 45 s kódem
97FBM a tvůj text!

E.M.A. Europe sro, POBox 14, Praha 05, 110 05, tech. zaj.Materna,
od 18let,1sms/50Kč, 1min/80Kč včDPH,max. délkahovoru

15minut, www.ema.bz,www.platmobilem.cz

Leontýnka
Bývalá tenistka Lucie Šafá-
řová porodila dceru, kte-
rou má s hokejistou Tomá-
šem Plekancem (oba na
snímku). „Není nic krásněj-
šího než se poprvé probu-
dit jako maminka... Vítej
v naší rodině, Leontýn-
ko...“ napsala Šafářová na
Instagram. Její partner ke
stejné fotce (dole) připojil:
„Leontýnka – už potřetí
a stejně krásný pocit. Vítej
v naší rodině!“ Plekanec
už má syny Matyáše a Ada-
ma se zpěvačkou Lucií Von-
dráčkovou. 2x INSTAGRAM

Satoranský
Basketbalista Tomáš Sato-
ranský (na snímku vpravo)
zažil v NBA vítězný návrat
do Washingtonu. Jediný
Čech v soutěži pomohl Chi-
cagu 17 body k obratu a vý-
hře v hale bývalého za-
městnavatele 110:109 po
prodloužení. Během 35 mi-
nut na palubovce přidal
osmadvacetiletý rozehrá-
vač sedm doskoků a šest
asistencí. Satoranský byl
ve Washingtonu, kde strá-
vil tři sezony, vřele přijat.
V první čtvrtině se dočkal
i děkovného videa na kost-
ce. „Zažíval jsem hodně ne-
obyčejné pocity, bylo to
zvláštní zde nastoupit,“
řekl Satoranský. AP

Citát

FAČR dlouhodobě
avizuje podporu
rozvoje systému VAR.
MARTIN MALÍK
PŘEDSEDA FOTBALOVÉ ASOCIACE ČR

Rusko. Odvolá se
proti trestu WADA

Video chtějí
v každém
zápase ligy

Intimní

Krátce

Beze změny
Čeští fotbalisté zůstali
v žebříčku reprezentací
mezinárodní federace
FIFA na 45. místě. V čele
jsou stále Belgičané před
mistry světa z Francie
a Brazílií. Z českých sou-
peřů v základní skupině
ME 2020 je nejvýše na
čtvrtémmístě Anglie,
šesté je Chorvatsko.

Nejlépe Štvrtecký
Nejlepším Čechem ve
sprintu biatlonistů ve
francouzském Le Grand
Bornard byl Jakub Štvr-
tecký, který si 16. mís-
tem vylepšil maximum
ve Světovém poháru.
Závod vyhrál Němec
Benedikt Doll. ČTK

Kancelář řádkové inzerce: Václavské
náměstí 1, palác koruna, Praha 1



Dárky dominuty
vyřešíte navyřešíte na

Více informací najdete na alza.cz/darky-hned


